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a r m a n m e l i . i r معرفی سه گروه ذینفع در طرح صیانت 

 امیدواریم در عصر دیجیتال 
گفت وگــوفضا بسته نشود

سیدجلال ساداتیان در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
 مسكو در برجام»پلیس بد« شد

 تا »امتیاز«بگیرد
  روسیه نقش فرانسه در سال 2015 را ایفا کرد

   واسطه ها معمولا در مذاکرات خلل ایجاد می کنند

گــــزارش

آرمان ملی: ایـــن روزها، ردپـــای 
برخی  در  پنهانکاری  از  خاصی  نوع 
تصمیمات اجرایی مشاهده می شود که 
باید، هرچه سریع تـر در خصـــــوص 
آن روشنگــــری صورت بگیرد. اگر در 
خاطرتان مانده باشد، در ایام انتخابات 
ریاست جمهـــــــــوری سیــــزدهم، 
خبری روی خروجی رسانه ها قرار گرفت 
که بازتاب های وسیعی در جامعه پیدا 
کرد. در خردادماه در بحبوحه انتخابات 
ریــــاست جـــــمهــــوری ۱۴۰۰ خـبر 
رسید کــــه مجلس به دنبال محدودسازی 
فضای مجازی از طریق تصویب طرحی با 
عنوان »صیانت از فضای مجازی« است. 
در آن ایام برخی افراد نزدیک به دولت 
اصولگرایان اعلام کردند، رئیس جمهوری با 
این ایده مخالف است و به گونه ای فضاسازی 
کردند که انگار طراحان این طــــرح بدون 
هماهنگی با رئیـــــس دولت تازه بر صدر 
نشسته این ایده را پیگیری کرده است. 
زمان گذشت و گذشت تا اینکه روز گذشته 
خبر رسیــــــد که رئیس جمهوری در 
شمایل رئیس شورای عالی فضای مجازی، 
اعلام کرده است: »طرح صیانت از فضای 

مجازی باید در مجلس به سرانجام برسد.«
 شناخت ذینفعان طرح صیانت

سید حمیدحسینی، عضو اتاق بازرگانی 
درباره طرح صیانت گفت: مخالفان طرح 
صیانت به نکات مهمی استناد می کنند 
که لازم است قانونگذار مد نظر قـــــــرار 
دهد. وی تاکید کــــرد : به نظر می رسد 
برای شناخت مسیر تصویب طرح صیانت 
باید ذی نفعان این طرح را شناخت. وی با 
تاکید بر اینکه همه را به یک چوب راندن 
ما را به جایی نمی رساند، اضافه کرد: سه 
گروه در حال حاضر به عنوان ذینفع پیگیر 
تصویب طرح صیانت هستند که ماهیتشان 
با یکدیگر تفاوت دارد. این در حالی است 
که در مواجهه با این مساله نباید همه را 
در یک قالب مورد تفسیر قرار داد. وی 
در توضیح این مطلب ادامه داد: ما فقط 
رویه طرح را می بینیم در حالی که منافع 
این سه گروه نیز متفاوت  از یکدیگر است. 
حسینی گفت: گروهی در کــــــمیسیون 
فرهنگی مجلس دغدغــــــه فرهنگی 
دارنـــــــد و برای پاسخ به دغدغه هایشان 
هستند.  صیانت  طرح  تصویب  پیگیر 
وی افزود: این افراد ذهن و فکرشان این 
است که فضای مجازی بدآموزی دارد و 
دسترسی بچه ها و جوانان به فیلم های 
مفسده انگیز باید ناممکن شود. در این 
میان این دسته پیشاهــــــنگ هستند 
و اتفاقا تمرکز بر این بخش بسیار بالاست 
و افکار عمومی این ها را مسئول اجرای 
چنین طرحی می بیننـــد، البـــــته در 
مقابــــــل آنها بسیار پرزور ایستاده اند و 
هیچ توضیح و توجیهی را قبول نمی کنند. 
وی در توضیح ماهیت جریان دوم گفت: 
دینفعان دوم این ماجرا مدیرانی هستند 
که در راس کار و نهادها و ارگان ها قرار دارند 
چرا که عملکرد آنها به شدت زیر کنترل 
شبکه های اجتماعی است و اینها از این 
ماجرا خشنود نیستند. در نتیجه هر کاری 
می کنند تا این فضا بسته شود. بـــــــــه 
هر حال فضــــای مجازی مانند پنکه ای 
باد می زند تا پس پرده روشن شود. وی با 
اشاره به اینکه در این مسیر سومین گروه، 
گروه اصلی را تشکیل می دهند، ادامه داد: 
گروه سوم از نظر من اصل کار هستند. 
این ها خودشان را برای پس از اجرای طرح 
صیانت آماده کرده اند و منتظرند طرح 
اجرا شود تا پلتفرم هایی را آماده کرده اند، 
رونمــــــایی کنند و بـــــه محض بسـته 
شدن اینستاگرام و... میلیاردی پول می برند. 
وی تاکید کرد: آنها آماده اند به محض 
اینکه اینستاگرام فیلتر شد، پلتفرم های 
خودشان را بیاورند و مدیریت را به دست 
بگیرند. حساسیت های این گروه نیز روی 
اینستاگرام و یوتیوب است. به هر حال 
عده ای از این شبکه ها کســـــب درآمد 
مــــــی کنند و گروه سوم از این ماجرا 
دل خوشـــــی ندارند. از این رو برآورد 
من این است که این دسته هیچ مشکلی با 
واتس اپ و تلگرام ندارند ولی با اینستاگرام و 
یوتیوب مشکلات عدیده ای را دارا هستند. 
وی به نفع اقتصادی گـــــروه سوم اشاره 
کرد و گفت: گروه اول و دوم دغدغه های 
روشنی دارند اما این گروه سوم است که 
برای نفع اقتصادی خود را آماده می کند و 
حمایتی همه جانبه را نیز تدارک دیده است 
در حالی که مضرات این نفع اقتصادی برای 
کشور بسیار بالاست و باید این نکته را مد 
نظر داشت. به گفته وی توجه به گروه سوم 

در این مسیر اهمیت فراوانی دارد. 
 حقیقت بر ملا می شود

رفتـــار ها و رویکــــرد ها و تصمیم ها، 
سرانجام روزی روشن خواهد شد. افراد 
و جریاناتی که اعتماد به نفس دارند و بر 
اراده مردم خود تکیه دارند از شفافیت 
هراسی ندارند، اما افراد جریاناتی که نگران 
کــــشف حقــــیقت هستند، بـه گونه ای 
متفاوت سخن می گویند و نوع دیگری عمل 

می کنند.

آرمان ملی: روز گذشته بود که رسانه ها از آزاد 
سازی 53۰ میلیون دلار از دارایی های بلوکه شده 
ایران در انگلیس خبر دادند. البته این آزادی در قبال 
آزادی نازنین زاغری تبعه ایرانی- انگلیسی بوده که به 
دلایل امنیتی در ایران محکوم و زندانی بوده است. 
البته آنطور که رسانه ها گفته اند دوره محکومیت 5 
ساله زاغری به پایان رسیده بوده و به گفته وکیل وی 
زاغری به همراه یک نفر دیگر به نام انوشه آشوری برای 

تحویل به مقامات انگلیس به فرودگاه منتقل شدند. 
 از دستگیری تا احتمال آزادی 

پرونده نازنین زاغری رادکلیف شهروند دوتابعیتی 
ایرانی- انگلیسی که به دلایل امنیتی چند سال در 
زندان به سر می برد یکی از پرونده هایی است که 
طی سال  های گذشته بسیار در مورد آن در رسانه ها 
صحبت به میان آمده است و همواره از سوی مقامات 
قضائی کشورمان در خصوص پرونده وی توضیحانی 
ارائه گردیده است. هر چند که در طرف مقابل 
انگلیسی ها نیز در مقاطع مختلف پیگیر این پرونده 
و آزادی شهروند و تبعه خود بودند و در این میان حتی 
مذاکراتی نیز با مقامات کشورمان در این خصوص 
صورت گرفته بوده است. زاغری در ماه های ابتدایی 
سال 95به هنگام خروج ازایران به مقصد انگلستان 
همراه با دختر خردسالش دستگیر و به زندان منتقل 
شد. در همین راستا نیز سپاه ثارا... کرمان ۲۶خرداد 
سال 95 طی اطلاعیه ای از این دستگیری به عنوان 
»یکی از سرشبکه های اصلی وابسته به بیگانگان 
که مأموریت های مختلفی در راستای تحقق اهداف 
شوم دشمنان نظام« انجام داده بود، یاد کرد و در 
این باره توضیح داد: »وی با عضویت در شرکت ها 
و مؤسسات بیگانه در طراحی و اجرای پروژه های 

رسانه ای و سایبری با موضوع براندازی نرم نظام مقدس 
جمهوری اسلامی مشارکت داشته است. نامبرده یکی 
از سرشبکه های اصلی مؤسسات معاند بوده که تحت 
هدایت و حمایت سرویس های رسانه ای و جاسوسی 
دولت های بیگانه فعالیت های مجرمانه خود را طی 
سالیان گذشته انجام داده است. پس از آن پرونده 
زاغری به تهران منتقل شد و پس از انجام تحقیقات و 
صدور کیفر خواست به دادگاه انقلاب تهران ارجاع شد 
و در نهایت برای وی 5 سال محکومیت صادر شد. و این 
حکم به تایید نهایی رسید. با این حال در این سال ها 
مقامات انگلیس نیز بارها پیگیر وضعیت او بودند و 
»جرمی هانت« وزیر خارجه اسبق انگلیس در اقدامی 
عجیب برای زاغری حمایت دیپلماتیک اعلام کرد که 
البته این مساله باعث نشد تا تغییری در وضعیت این 
زندانی ایرانی- انگلیسی به وجود  آید. از طرف دیگر در 
اغلب دیدارهای دو جانبه ای که وزرای خارجه پیشین 
و فعلی کشورمان با همتایان انگلیسی خود داشتند 
وزرای خارجه انگلیس موضوع نازنین زاغری و آزادی 
وی را در اولویت مسائل خود قرار داده اند که وزرای 
خارجه کشورمان نیز همواره این موضوع را در حیطه 
اختیارات دستگاه قضائی کشور دانسته اند که مساله 
باید طبق روال و روند خود پیگیری و دنبال شود. 
با این حال با وجود اینکه مسئولان کشورمان بارها 
مطرح کرده اند که مساله نازنین زاغری و بدهی های 
انگلیس به ایران ارتباطی به یکدیگر ندارد و هر کدام از 
کانال خود انجام خواهد شد اما انگلیسی ها مدام سعی 
داشته اند که این دو مساله را به هم ارتباط دهند. در 
همین خصوص طی روزهای اخیر اخباری در مورد 
تغییر در وضعیت زاغری و احتمال آزادی وی مطرح 

شده است. 

 زاغری آزاد شد
طی روزهای گذشته خبرهایی مبنی احتمال 
آزادی نازنین زاغری تبعه ایرانی انگلیسی مطرح شد 
و در این میان صحبت از آزاد سازی بخشی از اموال 
بلوکه شده ایران در انگلیس نیز به میان آمد. در همین 
خصوص تابناک به نقل از رویترز نوشت؛ مقام های 
رسمی انگلیس، از آزادی نازنین زاغری خبر دادند. 
در همین خصوص روز گذشته حجت کرمانی وکیل 
نازنین زاغری گفت: موکلش به همراه انوشه آشوری 
در مسیر رفتن به فرودگاه برای ترک ایران هستند. 
گفتنی است، دوره محکومیت 5 ساله زاغری تمام 
شده و احتمالا در ازای آزادسازی 53۰ میلیون دلار 
اموال بلوکه شده ایران و آزادی یک ایرانی در انگلیس، 
مبادله شود. سه شنبه نیز منابع خبری اعلام کردند 
که گذرنامه خانم زاغری به او تحویل شده است. این 
در حالی است که گفته می شود 53۰ میلیون دلار 
اموال بلوکه شده ایران پیش از آزادی زاغری به حساب 
ایران واریز شده است تولیپ صدیق نماینده مجلس 
انگلیس از منطقه ای که خانواده زاغری در آنجا ساکن 
هستند در توئیتر اعلام کرد که دو نفر برای ترک ایران 

به فرودگاه منتقل شده اند. 
 واکنش مقامات انگلیس

نخست وزیر انگلیس روز گذشته در اظهاراتی 
مطرح کرد که دولت این کشور در حال مذاکره با 
ایران برای آزادسازی نازنین زاغری، زندانی دوتابعیتی 
در ایران است. بوریس جانسون، گفت، مذاکرات 
با تهران برای آزادی نازنین زاغری، شهروند دو 
تابعیتی ایرانی- انگلیسی که به اتهامات امنیتی دوره 
محکومیتش در ایران را به سر می برد »پیش می رود« 
اما نمی تواند چیز بیشتری در این باره بگوید، چون 

مذاکرات در حال حاضر در جریان است. در همین 
راستا وزیر امور خارجه انگلیس در گفت وگویی بیان 
کرد، دولت این کشور پرداخت بدهی چندین ساله 
انگلیس به ایران بابت یک قرارداد خرید تانک های 
چیفتن، همچنین آزادسازی زندانیان دوتابعیتی در 
ایران را در اولویت قرار داده است. لیز تراس، درباره 
زندانیان دو تابعیتی ایرانی- انگلیسی که به اتهامات 
امنیتی دوران محکومیت شان را در ایران به سر 
می برند، گفت: ما سخت در تلاشیم و به عنوان وزیر 
امور خارجه، آزادی نازنین زاغری، انوشه آشوری و 
مراد طاهباز را که همگی در ایران زندانی هستند، 
در اولویت قرار داده ایم. تراس ادامه داد: ما همچنین 
پرداخت بدهی ایران را در اولویت قرار داده ایم اما 
بیشتر از این چیزی نمی توانم بگویم. وی درباره این 
بدهی گفت: این یک بدهی قانونی است که ما باید به 
ایران پرداخت کنیم و دنبال راه پرداخت آن هستیم. 
وزیر امور خارجه انگلیس در این خصوص که با توجه 
به تحریم های ایران، پرداخت این بدهی چگونه انجام 
خواهد شد، بیان کرد: نمی توانم وارد جزئیات شوم 
اما دنبال روش های پرداخت آن هستیم و به وضوح 
گفته ایم این بدهی، یک بدهی قانونی است که انگلیس 

به ایران بدهکار است.
 خوشحالی جانسون 

بوریس جانسون، نخست وزیر انگلیس در توییتی 
نوشت که خرسند است تایید کند که امروز آن چه 
حبس نازنین زاغری و انوشه آشوری در ایران  به پایان 
رسیده است و حالا به انگلیس بازخواهند گشت. وی 
در توئیت دیگری نوشت: انگلیس سخت برای آزادی 
آن ها تلاش کرده بود و از اینکه می توانند به خانواده و 

عزیزانشان بپیوندند، خوشحالم.

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
یک مقام ارشد وزارت خارجه آمریکا 
گفت، با روسیه بر سر احیای توافق 
هسته  ای تعامل می کنند و واشنگتن 
مشارکت روسیه در پروژه  های هسته ای 
را که بخشی از توافق هسته ای هستند، تحت تحریم قرار 
نخواهد داد. این در حالی است که وزیرخارجه روسیه در یک 
کنفرانس خبری مشترک با وزیرخارجه ایران گفت، اظهارات 
آمریکا مبنی بر اینکه روسیه از تلاش ها برای احیای توافق 
هسته  ای ممانعت می  کند، صحت ندارد. لاوروف همچنین 
گفت، روسیه از آمریکا ضمانت کتبی دریافت کرده است 
که تحریم  ها علیه مسکو که به خاطر حمله به اوکراین انجام 
شده  اند، مانع همکاری در چارچوب توافق نخواهند شد. پس 
از این اظهارنظر آمریکا اعلام کرد که ما به تعامل با روسیه 
در زمینه بازگشت به اجرای کامل برجام ادامه می دهیم و 
همکاری روسیه در پروژه های هسته ای را که بخشی از برجام 
هستند، تحریم نمی  کنیم. در راستای بررسی این تحولات، 
»آرمان ملی« گفت وگویی با سیدجلال ساداتیان، سفیر 

پیشین ایران در بریتانیا داشته است که در ادامه می خوانید. 
 آیا زمان آن فرا نرسیده است که ایران بجای 
میانجی کردن دیگران، خود وارد عرصه دریافت حقش 

شود؟
صحبت های زیادی در خصوص توافق در وین در هفته های 
گذشته زده شده است و امروز با توجه به خواسته روسیه اینکه 
هر کشوری تا چه میزان می تواند موثر باشد، مطرح شده است. 
مشخصا هر ۶ کشور مقابل ایران در مذاکرات وین موثر هستند 
اما با این وجود طرف اصلی ایران آمریکا است و مشخصا بدون 
این کشور نمی توان برجام را احیا کرد. در سال ۲۰۱5 و در 
حالی که همه طرف ها آماده بودند تا توافق را امضا کنند، 
فرانسه با بهانه جویی در این عرصه خلل ایجاد کرد و امروز 
نیز روسیه همان نقش فرانسه در سال ۲۰۱5 را ایفا کرد و یک 
توقف یک هفته ای در مذاکرات وین ایجاد کرد. روسیه امروز با 
بهانه جویی به دنبال منافع خود است و هیچ کدام منافع خود 
را قربانی ایران نمی کنند. اگر مستقیم مذاکره نشود و طرف 
اصلی رایزنی کنار گذاشته شود، واسطه ها مشخصا در مذاکرات 
خلل ایجاد می کنند و این امری معمول است زیرا میانجی در 
مذاکرات حداقل سبب می شود تا زمان از دست رود. بر همین 
اساس بهتر است همواره مذاکرات به صورت مستقیم انجام 
شود تا سایر کشورها نیز تابعی از توافق ایران و آمریکا باشند. 

 با توجه به سفر اخیر وزیرخارجه به روسیه و 
اظهارنظرهای طرف های روسی و آمریکایی، اختلال 

به وجود آمده در مذاکرات حل و فصل می شود؟
روسیه با حمله به اوکراین عملا خود را تضعیف کرد و رای 
۱۴۰ کشور در مجمع عمومی سازمان ملل علیه این کشور 
سبب شد تا در عرصه سیاسی نیز وزن سابق را نداشته باشد. 
باید توجه داشت که حدود ۲5 کشور نیز رای ممتنع دادند که 
نشانگر این است که حداقل همراه روسیه در حمله به اوکراین 
نیستند که یکی از آن ها نیز ایران بود. اینکه حداکثر کشورهای 
جهان دیگر در کنار روسیه نیستند یک پیام منفی برای دولت 
این کشور است. چنین کشوری که خود تحت فشار قرار 
گرفته است مشخصا نمی تواند دیگر گره ای از مشکلات ایران 
را باز کند و برای ایران یک میانجی با غرب باشد. در چنین 
فضایی مشخصا آن ها نیز بر مواردی تاکید نخواهند کرد که 
در جنبه ای دیگر نیز حذف شوند و سعی می کنند با گرفتن 
حداقل امتیازها، در بازی برجام باقی بمانند. هرچند در برهه ای 
از زمان قرار گرفته ایم که اروپا و آمریکا در کنار یکدیگر قرار 
گرفته اند و ممکن است برای ایران دردسرهایی در عرصه 

بین الملل ایجاد کنند. 
 یعنی در این برهه زمانی نیز نزدیکی اروپا و آمریکا 

باز هم می تواند برای ایران دردسرساز شود؟
احتمال بسیار کمی وجود دارد که توافق در وین شکل 
نگیرد و در چنین فضایی مشخصا همکاری اروپا و آمریکا 
برای ایران گران تمام خواهد شد. یادمان نرود که ترامپ 
تلاش زیادی کرد که از مکانیزم ماشه علیه ایران استفاده 
کند اما اروپا با ترامپ همکاری نکرد و ایران در تنگنا قرار 
نگرفت. به رغم اینکه اروپا نیز بدعهد بود و قرارهایی که با 
ایران گذاشته بود را عملیاتی نکردند اما در محافل مختلف 
از جمله شورای حکام با ترامپ همراه نشدند و عملا ترامپ 
در آن برهه زمانی منزوی شد. اروپا حتی از نظر حقوقی نیز 
با ترامپ همراه نشدند و در کنار ایران ماندند در حالی که 
می توانستند به راحتی مکانیزم ماشه را فعال کنند و علیه 
ایران قطعنامه صادر کنند. باید توجه داشت که تمامی 
کشورها در این مقطع زمانی به فکر منافع اقتصادی خود 
هستند هیچ کس منافع اقتصادی خود را فدای ایران نمی کند. 
حتی چین نیز هیچ گاه تجارت ۶۰۰ میلیارد دلاری خود با 
آمریکا را فدای ایران نمی کند زیرا تجارت چین با ایران در 
حدود ۶ میلیارد دلار است. وزن اقتصادی امروز در عرصه 
بین الملل بسیار مهم است و بر همین اساس است که با سایر 
کشورها رفتار می شود. در همان برهه زمانی حتی بریتانیا نیز 
در کنار آمریکا نبود و یادمان نرود ترامپ در مجامع بین المللی 
کاملا تنها بود و از عصبانیت همین امر نیکی هیلی را کنار 
گذاشت. امروز معادلات جهان تغییر کرده است و وضعیت 
به صورت کلی با آن دوران فرق کرده است و به همین علت 
ایران باید مراقب باشد که اجماعی علیه ما شکل نگیرد. ما 
نباید همواره اشتباه بازی کنیم زیرا چین و روسیه نیز دارای 
حق وتو هستند و هر کدام خود قدرتی به حساب می آیند و 
ایران نباید از این دو کشور دور شود. ایران می تواند ضمانت 
در برجام را با یک قطعنامه مثل آن چه که در ۲۲3۱ وجود 
داشت، حداقل دریافت کند و حتی در آن قطعنامه مساله ای 
همچون مکانیزم ماشه را اصلاح کند. مصوبه شورای امنیت 
مسلما به مصوبه داخلی هر کشوری ارجحیت دارد و مشخصا 
آمریکا در آینده اگر بخواهد از برجام خارج شود، باز هم باید 
هزینه منزوی شدن را پرداخت کند و یا حداقل شاید برخی 
کشورها با آن ها همراه نشوند. به نظر می رسد ایران می خواهد 
به این مساله فکر کند و شاید نظر روسیه و چین نیز در همین 
راستا پرسیده شده است تا شاید ضمانت در برجام از این 

طریق حاصل شود و کمی بیشتر خیال ایران راحت شود.

آرمان ملی- مطهره شفیعی: باز هم تکرار؛ باز هم طرح های 
غیرقابل اجرا. حالا نوبت موتورسواری زنان است و روایت آن مشابه 
آنچه است که در مورد دوچرخه سواری این قشر از جامعه رخ داد. در 
طی ماه های گذشته بارها موضوع دوچرخه سواری زنان مطرح و با آن 
مخالفت و اندکی موافقت شد اما طرح روز گذشته امام جمعه مشهد 
قابل تامل است. نماینده ولی فقیه در خراسان رضوی با بیان اینکه باید 
ورزش بانوان بیش از پیش مورد توجه و حمایت قرار بگیرد، بر اهمیت 
توجه به حقوق بانوان در حوزه ورزش تأکید کرد. آیت ا... احمد علم الهدی 
ادامه داد: تا جایی که شخصاً در موضوع تخصیص زمین موتورسواری 
برای بانوان پیگیر قضیه بودم و علاوه بر این، خوشبختانه هم اکنون نیز 
تعدادی از پارک های بالاتر از پنج هکتار در مشهد به بخش ویژه بانوان 
مجهز هستند و بانوان می توانند در آن ها با آرامش خاطر به ورزش 
بپردازند. نماینده ولی فقیه در خراسان رضوی با بیان اینکه توجه به قشر 
جوان کشور و حمایت از این استعدادها تضمین کننده آینده انقلاب و 
کشور است، اظهار داشت: وزارت ورزش تنها بخشی از بدنه دولت است 
که پرورش توانمندی های بدنه جوان جامعه نه فقط در اساسنامه بلکه 
حتی در نام گذاری آن نیز موردتوجه قرار گرفته و به عنوان یک رویکرد 

اساسی مطرح شده است. 
  استقبال از موتورسواری زنان

البته ظاهرا آیت ا... علم الهدی با موتورسواری زنان مشکل ندارد 
و پیش از این زمینه فعالیت زنان در این موضوع را فراهم کرده بود. 
چنانکه ۱5 مهر باشگاه خبرنگاران جوان نوشت: حمیدی بانوی قهرمان 
موتورسواری خراسان رضوی با اشاره به حمایت امام جمعه مشهد از 
رشته موتورسواری بانوان بیان کرد: با حمایت آیت ا... علم الهدی مجوز 
ساخت پیست مخصوص موتورسواری بانوان را گرفتیم که این امر در 
رشد ورزش موتورسواری بانوان، نقش بسزایی داشت. او تصریح کرد: 
نماینده ولی فقیه در خراسان رضوی معتقد است اگر فضای مناسب 
و مخصوص بانوان فراهم شود فعالیت آن ها در رشته هایی همچون 

دوچرخه سواری و موتورسواری بلامانع است به همین خاطر در گرفتن 
مجوز ساخت پیست موتورسواری بانوان از من حمایت کردند. در ۲۱ 
مهر هم امام جمعه مشهد گفت: »در موضوع دوچرخه سواری بانوان 
به جای حذف صورت مسئله، باید مکان مناسبی برای تفریح بانوان و 
دوچرخه سواری آنها فراهم شود که به شورای شهر نیز تاکید داشته ام 
که بوستان هایی برای بانوان ایجاد شود تا بانوان بتوانند در آن مکان 
به تفریح بپردازند. ۲ سال قبل خانمی با مراجعه به من گفت قصد 
راه اندازی پیست دوچرخه و موتورسواری برای بانوان را دارد که به 
نظرم هیچ ایرادی هم ندارد. نکته قابل توجه این است که از نظر علما، 
دوچرخه سواری بانوان در ملاء عام حرام شمرده شده است و بر همین 
اساس دانشگاه فردوسی مشهد نیز می تواند مکانی را برای فعالیت 

تفریحی دختران دانشجو فراهم کند. 
 حرام نیست 

البته دیگرانی هستند که در ابتدا مخالف اقداماتی مانند دوچرخه 
و موتورسواری زنان بودند اما پس از آن موافق شدند و اظهاراتشان 
را تغییر دادند مانند امام جمعه رفسنجان که گفته بود: اگر مسأله 
بدحجابی یا بی حجابی را در جامعه ترویج می کنند یا یک خانم را از سر 
بی دینی و نفهمی تشویق می کنند که دوچرخه سواری کند، با اینکه 
دوچرخه سواری بانوان در انظار عموم حرام است، دنبال خدشه دار 
کردن غیرت دینی مردم هستند. اما پس از آن حجت الاسلام عسگری 
اظهارداشت: دوچرخه سواری حرام ذاتی نیست اما دوچرخه سواری 
خانم ها باید حرمت داشته باشد در حضور مردان و در ملا عام به صلاح 
آنها و جامعه نیست. امام جمعه رفسنجان گفت: با شهرداری و شورای 
اسلامی شهر، اداره تربیت بدنی، آموزش و پرورش و دانشگاه ها صحبت 
کردیم که فضای امنی در یکی از نقاط شهر فراهم شود که خانم ها 

دوچرخه سواری کنند. 
 خلاف قانون نیست

موتور یا دوچرخه سواریِ زنان در سال های گذشته همواره در صدر 

توجه ها بوده است، قانون، فرهنگ و برخی باورهای مذهبی سبب شده 
استفاده زنان از موتور و دوچرخه با حاشیه های زیادی مواجه شود، 
هربار که از یک تریبون ندای مخالفت با دوچرخه سواری زنان شنیده 
می شود موجی از واکنش ها به راه می افتد، اما اگر منع دوچرخه سواری 
زنان فقط به فرهنگ یا برخی باورها مذهبی برمی گردد، موتورسواری 
برای آنان با چالش مضاعف به نام قانون مواجه است طوری که این بخش 
از جامعه سهمی از دریافت گواهینامه رانندگی برای موتور ندارند؛ 
دراین باره صحبتی از حسین رحیمی، رئیس پلیس تهران منتشر شد 
که از برخورد پلیس با موتورسواران زن در قالب طرح انضباط بخشی 
موتورسواران خبر می داد. او گفت: »در این طرح با تخلفاتی همچون 
عبور از چراغ قرمز، حرکات مخاطره آمیز، حرکت در جهت خلاف مسیر 
عبور، عبور از پیاده رو، عبور از خط ویژه، تخلفات پلاک شامل مخدوشی، 
پوشش پلاک و فاقد پلاک، حمل بارهای نامتعارف، رانندگی بانوان و 
افراد فاقد گواهینامه، ایجاد آلودگی صوتی و صداهای ناهنجار برخورد 
می شود. این صحبت های فرمانده پلیس تهران با موجی از واکنش ها 
را در فضای مجازی مواجه شد که همگی به حق برخورداری زنان از 
گواهینامه موتورسواری اشاره داشتند. همچنین یکی از نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی در این باره واکنشی توئیتری داشت. جلال 
رشیدی کوچکی، عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در حساب 
توئیتری خود نوشت: »جدیدا اخباری مبنی بر ممنوعیت موتورسواری 
بانوان به دلیل نداشتن گواهینامه منتشر شده است. استناد نیروی 
محترم انتظامی به تبصره ماده ۲ قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی 
مصوب ۱3۷5 مجلس است)صدور گواهینامه رانندگی موتورسیکلت 
برای مردان برعهده نیروی انتظامی جمهوری اسلامی ایران است(.   
با توجه به صدور حکم یکی از شعب دیوان عدالت اداری در سال 9۸ 
مبنی بر اجازه صدور گواهینامه برای بانوان ایرانی و اینکه برای موتور 
سواری و دوچرخه سواری بانوان اصلا منع قانونی وجود ندارد و قید 
مقرر در ماده ۲۰ نافی صلاحیت آن مرجع مبنی بر اختیارات و وظایف 
صدور گواهینامه برای زنان نیست . به عبارت دیگر اثبات شی نفی 
ماعدا نمی کند. به نظر می رسد مشکلی از لحاظ قانونی جهت صدور 
گواهینامه برای بانوان ایرانی نیست. این موضوع را از دو جهت در مجلس 
پیگیری خواهم کرد: الف- نظارتی با طرح سوال از وزیر محترم کشور. 

ب- تقنینی با ثبت طرح اصلاحیه قانون و اضافه کردن کلمه زنان.

اصولگرایان در مخالفت با طرح صیانت پیشرو هستند چرا که 
می دانند تبعات این تصمیم به ضرر آنها ثبت خواهد شد. روز گذشته 
یک فعال سیاسی اصولگرا گفت: طرح صیانت از حقوق کاربران در 
فضای مجازی که در مجلس یازدهم در دست بررسی است از جمله 
طرح هایی است که معمولا اثر عکس دارد یعنی برخلاف محتوایی که 
برای آن شکل گرفته نه تنها به صیانت از فضای مجازی نمی انجامد 
بلکه اثر عکس نیز، بر این حوزه خواهد گذاشت. حشمت ا... فلاحت 
پیشه با بیان اینکه »طرح صیانت در عین محدودسازی فضای مجازی 
اثر عملی در استفاده از این فضا توسط کاربران ایرانی ندارد«، افزود: 
تجربه در کشور ما نشان داده، همواره در مقابل تکنولوژی موضع گیری 
وجود داشته اما در عمل، هیچ کدام از این موضع گیری ها به نتیجه 
نرسیده و این فناوری اطلاعات است که منجر به انفعال مواضع در 
داخل کشور شده است. فلاحت پیشه با اشاره به سابقه مقابله با 
تکنولوژی نیز گفت: زمانی در کشور ما ممنوعیت هایی برای استفاده 
از ویدئو و ماهواره وجود داشت اما خود دستگاه های ممنوعیت ساز 

بی سر و صدا به استفاده از این وسایل روی آوردند.

      

  کروبی مخالف 
استعفای حضرتی

 نگرانی اصولگرایان
 از اقدامات مجلس 

 انسیه خزعلی 
در سازمان ملل!

استعفای الیاس حضرتی از دبیرکلی حزب اعتمادملی به مثابه 
شوکی به جریان اصلاحات بود چرا که خبری از نارضایتی از این حزب 
به بیرون درز پیدا نکرده و شرایط آرامی بر قرار بود. روز گذشته قائم 
مقام دبیر کل حزب اعتماد ملی گفت: موضوع استعفای آقای حضرتی 
مربوط به امروز نیست و از ماه ها قبل و به دلیل مشغله کاری به ویژه در 
حوزه رسانه مطرح بود، تمایل به کناره گیری از دبیرکلی حزب داشتند. 
اما اعضای شورای مرکزی موافق نبودند و الآن که آقای حضرتی استعفا 
دادند، طبق اساسنامه حزب، استعفای دبیرکل باید به تصویب شورای 
مرکزی برسد. بعید می دانم استعفای ایشان در آنجا رأی بیاورد و 
آقای حضرتی همچنان دبیرکل خواهند بود. اسماعیل گرامی مقدم 
اظهار داشت: تا جایی که اطلاع دارم، آقای کروبی با استعفای ایشان 
مخالف هستند. وی در پاسخ به این سوال که اگر استعفای حضرتی 
پذیرفته شود چه روندی طی خواهد شد، گفت: در صورتی که اعضای 
شورای مرکزی حزب استعفای ایشان را بپذیرند، انتخابات برگزار شده 
و دبیرکل انتخاب خواهد شد. برآوردی که دارم این است که استعفای 

ایشان رد خواهد شد و همچنان دبیرکل خواهند بود.

معاون رئیسی در امور زنان و خانواده برای شرکت و سخنرانی 
در نشست کمیسیون مقام زن سازمان ملل با موضوع »دستیابی 
به برابری جنسیتی و توانمندسازی همه زنان و دختران« به 
نیویورک سفر کرد. این سفر بدان جهت دارای اهمیت است که 
انسیه خزعلی دارای ریشه اصولگرایی و فرزند شخصیتی است که 
رابطه خوبی با فعالیت زنان در عرصه هایی نداشت. انسیه خزعلی 
معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده برای شرکت در شصت 
و ششمین نشست کمیسیون مقام زن در مقر سازمان ملل متحد در 
نیویورک حضور یافت. شصت و ششمین نشست کمیسیون مقام زن 
با عنوان »دستیابی به برابری جنسیتی و توانمندسازی همه زنان و 
دختران در زمینه تغییر اقلیم سیاست ها و برنامه های کاهش خطرات 
زیست محیطی و بلایا« در مقر سازمان ملل متحد از روز دوشنبه به 
وقت محلی برگزار شده است. شصت و ششمین دور از نشست های 
سالیانه کمیسیون مقام زن بعد از دو سال وقفه به دلیل شیوع کرونا از 
۱۴ تا ۲5 مارس ۲۰۲۲ در مقر اصلی سازمان ملل متحد در نیویورک با 
حضور رهبران و مقامات عالی رتبه حوزه زنان کشورها برگزار می شود.

»آرمان ملي« روایت مي کند: 

 زاغری و پول های بلوكه
هر دو آزاد شدند

آزادی 530 میلیون دلار از دارایی های ایران 
وزیر خارجه انگلیس: پرداخت بدهی ایران و آزادی زندانیان دو تابعیتی در اولویت است

 پیگیر تخصیص زمین موتورسواری برای بانوان هستم

 بازهم علم الهدي، زنان موتور سواري كنند؛ جدا البته!
 جداسازی جنسیتی موتورسواری در مشهد؟


